
 

 

 

 

ACTE DE SIGNATURA DE CONVENI DEL CONVENT DELS MÍNIMS 
 

Bon dia a tothom, 
conseller d’Habitatge, Territori i Mobilitat, 
regidors de l’Ajuntament, 
gerent de l’IBAVI, 
director insular del Consell, 
mitjans de comunicació, 
públic assistent… 
 
M’atrevesc a dir que avui és un dels dies més importants de la història 
contemporània del nostre poble. Perquè avui —ara, d’aquí uns instants—, 
quan fem la visita al Convent dels Mínims, n’obrirem les portes amb un 
compromís ferm per part del Govern de les Illes Balears per fer realitat una 
de les actuacions més esperades per tots els campaners que estimam el 
nostre patrimoni. Avui signam el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament 
de Campos i l’Institut Balear de l’Habitatge (IBAVI), del projecte de 
rehabilitació del Convent de Sant Francesc de Paula. 

Sempre deim que l’Ajuntament de Campos no deu res a ningú… però 
tampoc no li sobra res. I per això, sempre hem tingut ben clar que aquest 
projecte, tot sols, no l’hauríem pogut tirar endavant. Avui és just i necessari 
donar les gràcies, en nom de tot el poble, a la presidenta del Govern —també 
campanera— per la seva sensibilitat i clara voluntat de fer realitat aquesta 
actuació. I també al conseller d’Habitatge, Territori i Mobilitat, al gerent de 
l’IBAVI i a tot l’equip tècnic que hi ha estat al darrere: gràcies per la feina, 
l’esforç i la visió que hi heu aportat. 

El Convent de Sant Francesc de Paula, fundat al segle XVII pels frares 
mínims, ha viscut moltes vides. Va ser, en primer lloc, el seu convent, i quan 
se’n varen anar va esdevenir caserna de carabiners, casa de la Guàrdia Civil 
i jutjat de pau. També va ser escola. La primera escola de nenes de Campos, 
amb Sebastiana Lladó —que després coneixeríem com a Sor Maria 
Rafaela— com a mestra. La Mestra Casesnoves. En aquella escola senzilla 
de fa dos-cents anys, moltes nenes començaren a escriure el seu camí. 



 
I avui emociona pensar que aquest mateix edifici educatiu, després de 
vint-i-cinc anys tancat i en desús, serà rehabilitat per acollir el Centre de 
Recerca de l’Arquitectura Tradicional de les Illes Balears. Un centre pioner. El 
primer d’aquestes característiques a les Illes Balears, que posicionarà 
Campos com a referent en investigació científica, desenvolupament i 
innovació tecnològica dins l’àmbit de l’edificació. 

Com a filla i néta orgullosa de picapedrers, no puc evitar sentir una emoció 
especial. Perquè Campos és terra de constructors. De gent que ha aixecat 
marges, cisternes, cases i molins amb les seves pròpies mans. Gent que ha 
sabut escoltar la pedra, respectar-la i convertir-la en aquests edificis que ens 
identifiquen com a poble. I ara, tot aquest saber es podrà estudiar, protegir i 
transmetre ben al centre de la vila, ben al cor de Campos, gràcies a aquest 
nou centre que inclourà també una biblioteca física i digital per facilitar 
l’accés al coneixement sobre tècniques tradicionals i innovadores. 

El conveni que avui signam entre l’IBAVI i l’Ajuntament preveu la cessió d’ús 
de l’edifici per a setanta-cinc anys, amb la garantia que l’Ajuntament sempre 
el podrà emprar per a activitats d’interès general compatibles amb la seva 
protecció patrimonial. És per això que el convent no deixarà mai de ser 
campaner, però també serà balear, nacional i universal. 

Perquè mai cap Govern havia mirat tant pel futur i per la projecció del 
patrimoni de Campos. I encara que sabem que el camí serà llarg, ja que es 
preveu que les obres durin quatre anys, avui començam amb pas ferm, 
contents, satisfets i orgullosos. Perquè avui no només signam un conveni. 
Avui tornem a donar vida a un espai que és de tothom. Avui tornem a 
escriure un nou capítol de la nostra història i podem estar tots ben 
d’enhorabona. 

Moltes gràcies. 

 

Francisca Porquer Manresa 
batlessa de Campos 

 

 


